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Forslag til forespørgselsdebat om hvordan offentligt ejede virksomheder og institutioner kan animeres til 

at forbruge mere af kød af narhval og hvidhval fanget af erhvervsfangere? 

(Siumuts Inatsisartut gruppe) 

 

Tak til Siumuts Inatsisartutgruppe for dette forslag til forespørgselsdebat. 

 

Der er flere gode grunde til, at offentligt ejede virksomheder og institutioner vi i højere grad bør indkøbe 

lokale fødevareprodukter. 

 

For det første støtter man hermed lokale fangere og virksomheder. For det andet må man gå ud fra, at 

produkterne er friskere og dermed mere lækre. For det tredje kan vi formindske importen. Og for det fjerde 

er det mere klimavenligt at købe lokalt, da det betyder mindre CO2-udledning i forbindelse med fragten. 

 

Alligevel ser vi, at de lokale produkter som eksempelvis kød fra narhval og hvidvalg bliver fravalgt. Det er 

der ganske givet flere årsager til, men jeg tror ikke, at jeg tager fejl, når jeg siger, at der primært er tale om 

økonomiske årsager. Offentligt ejede virksomheder og institutioner arbejder inden for et budget, og er 

nødt til at kigge på de samlede omkostninger. Det kan jeg godt forstå. 

 

Det gode spørgsmål er derfor, hvad vi kan gøre fra politisk side for at animere de offentligt ejede 

virksomheder og institutioner til at købe lokale produkter. Den bedste løsning må være, at man rækker 

hånden ud og spørger. Jeg skal på den baggrund opfordre Naalakkersuisut til på eget initiativ at udarbejde 

en undersøgelse, hvor man spørger de offentligt ejede virksomheder og institutioner, hvad årsagerne er til, 

at man fravælger lokale produkter, og hvad der skal til for at få dem til at tilvælge disse produkter. 

 

Det var Demokraatits foreløbige input til debatten. 

 


